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Abstract (en)
For certain applications, for example in glass fracture detection, it is of advantage to use frequency-selective ultrasonic transducers. In this case, it is
not necessary to connect elaborate follow-up filter arrangements for filtering out relevant frequency components of the recorded ultrasonic spectrum.
A laminated ultrasonic transducer which has high response sensitivity for particular frequencies to be specified can be created by at least one of its
geometric dimensions being specifically adapted to the frequency selectivity required from it. The laminated ultrasonic transducer preferably has a
piezoceramic platelet (1) which is surrounded by a layer (2) of low acoustic impedance on at least one of its two plate surfaces. The piezoceramic
platelet (1) is suitably rectangular, resulting in a cuboid body. One of the dimensions of height, length and width is determined in such a manner that
it corresponds to a desired fundamental frequency of oscillation. <IMAGE>

Abstract (de)
Für bestimmte Anwendungsfälle, z.B. bei der Glasbruchdetektion, ist es vorteilhaft, frequenzselektive Ultraschall-Wandler einzusetzen. In diesem
Fall kann auf die Nachschaltung aufwendiger Filteranordnungen zur Herausfilterung relevanter Frequenzanteile des aufgenommenen Ultraschall-
Spektrums verzichtet werden. Ein Ultraschall-Schichtwandler, der für bestimmte vorzugebende Frequenzen hohe Ansprechempfindlichkeit
aufweist, läßt sich dadurch schaffen, daß zumindest eine seiner geometrischen Abmessungen gezielt der an ihn geforderten Frequenzselektivität
angepaßt ist. Vorzugsweise weist der Ultraschall-Schichtwandler ein Piezokeramikplättchen (1) auf, das mindestens auf einer seiner beiden
Plattenflächen von einer Schicht (2) niedriger akustischer Impedanz umgeben ist. Das Piezokeramikplättchen (1) ist zweckmäßigerweise rechteckig,
so daß sich ein quaderförmiger Körper ergibt. Eine der Abmessungen von Höhe, Länge und Breite ist so bestimmt, daß sie einer gewünschten
Grundschwingungsfrequenz entspricht. <IMAGE>
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